
 

HLAVNÍ M ĚSTO PRAHA 

MAGISTRÁT HLAVNÍHO M ĚSTA PRAHY 

Zápis z jednání 

 

Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni  
Ing. Radek Lacko, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Kateřina Halfarová, Mgr. Jana Havlíková,
Mgr. Nina Janyšková, Ing. Ivo Kačaba, MUDr. Hana Karbanová, MUDr. Petr Popov,
PaedDr. Petr Přecechtěl, PaedDr. Martina Richterová Těmínová, Mgr. Jan Žufníček 

Omluveni 
mjr. JUDr. Jaromír Badin, Mgr. Sylva Majtnerová Kolářová, Mgr. Ondřej Počarovský, 
Mgr. Tomáš Řezník, Mgr. Jindřich Vobořil  

Věc 
Zápis ze 6. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo 
dne 13. 6. 2016 od 14.45 hodin v zasedací místnosti č. 135, Nová radnice, Praha 1, 
Mariánské nám. 2 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 5  Datum 15. 6. 2016 

 

  

Jednání zahájil ve 14.55 radní R. Lacko, přítomno 9 členů ze 16, komise je schopna usnášet se. 
Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 

Program jednání:  
1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 

2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 9. 5. 2016 

3. Výroční zpráva o realizaci protidrogové politiky hlavního města Prahy v roce 2015  

4. Vyhlášení grantového řízení protidrogové politiky pro rok 2017 – metodiky a formuláře pro 

Grantový program hlavního města Prahy pro oblast adiktologických služeb a pro Grantový 

program hlavního města Prahy pro oblast protidrogových služeb pro městské části 

5. Sekce při PK RHMP 2016 

6. Konference a semináře 

7. Aktuální informace 

ad 1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 

Schválení programu bez připomínek. 
Ověřovatelem je navržena K. Halfarová. 
Hlasování v 14.58, přítomno 9 členů, pro hlasovalo 9 členů. 

ad 2. Schválení zápisu z jednání dne 9. 5. 2016 

Schválení zápisu bez námitek. 
Hlasování v 15.00, přítomno 9 členů, pro hlasovalo 9 členů. 

ad 3. Výroční zpráva o realizaci protidrogové politiky hlavního města Prahy v roce 2015 

V 15.01 se dostavila H. Karbanová, přítomno 10 členů. 



2 

N. Janyšková informovala přítomné o průběhu zpracování podkladů pro výroční zprávu (VZ). Do VZ 
jsou zapracována data z různých zdrojů – ze zpráv a informací protidrogových koordinátorů městských 
částí a výročních zpráv služeb, Národní protidrogové centrály Policie ČR a Hygienické stanice hl. m. 
Prahy. Data za primární prevenci dodala J. Havlíková a Pražské centrum primární prevence (Centrum 
sociálních služeb Praha). VZ krajů jsou podkladem k vytvoření Výroční zprávy o stavu ve věcech drog 
v České republice v roce 2015. 

VZ obdrželi členové s pozvánkou k jednání, N. Janyšková poděkovala za podněty a připomínky 
a vyzvala přítomné k finálním podnětům a opravám. 

V 15.07 se dostavila M. Richterová Těmínová, přítomno 11 členů. 

Radní R. Lacko doporučuje pro závěrečné vydání zvětšit mapy - statistiky pro lepší čitelnost. 

M. Richterová Těmínová a I. Kačaba doporučují uspořádat tiskovou konferenci o věcech drog v hl. m. 
Praze, aby mohla být protidrogová politika a služby dostatečně prezentovány. Odborné dotazy může 
zodpovídat protidrogová koordinátorka HMP N. Janyšková i další člen komise. 

P. Přecechtěl předložil policejní statistiky a grafy vývoje primární drogové kriminality, které je však 
nutno interpretovat. Kompetentní osobou je J. Badin, který bude o interpretaci požádán. Tato část by 
byla přílohou VZ, protože VZ je již nutné odeslat na RV KPP.  

Schválení VZ bez námitek. 
Hlasování v 15.15, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 11 členů. 

N. Janyšková předá VZ na odbor RV KPP. Připraví tisk do Rady HMP  s usnesením „bere na vědomí“ 
a do ZHMP jako informaci. 

 
ad 4. Vyhlášení grantového řízení protidrogové politiky pro rok 2017 – metodiky a formuláře pro 

Grantový program hlavního města Prahy pro oblast adiktologických služeb a pro Grantový 
program hlavního města Prahy pro oblast protidrogových služeb pro městské části 

N. Janyšková představila 2 grantové programy a informovala o změnách pro rok 2017.  

Oblast adiktologických služeb: 
Pro adiktologické služby budou vyhlášeny granty jednoleté i čtyřleté, formulář má 2 části – textovou 
(MS Word) a tabulky pro rozpočet (MS Excel). Pro žádost o navýšení dotace již uzavřených čtyřletých 
smluv je určen formulář B (B1, B2). Případné změny v čerpání grantu bude na základě písemné žádosti 
projednávat a schvalovat odbor. 

Celá primární prevence bude pod J. Havlíkovou – včetně probíhajících čtyřletých projektů. 

Hodnocení bude několikastupňové – 1) formální odborem – nekompletní projekty nebudou zařazeny do 
grantového řízení, ostatní posoudí 2) sekce s návrhem podpořit nebo nepodpořit, 3) konkrétní výši 
grantů bude stanovovat pracovní skupina odboru, 4) konečný návrh a schvalování bude v kompetenci 
grantové komise. K hodnocení bude vypracována Metodika hodnocení, která bude přílohou Metodiky 
pro předkladatele, a ke stanovení výše dotace budou ekonomy připraveny výpočtové vzorce. 

Oblast protidrogových služeb pro městské části: 
Pro městské části bude samostatný formulář, koordinátoři budou včas informováni. N. Janyšková 
poskytne metodickou podporu pro zpracování akčních plánů městských částí. 

Usnesení: 
PK RHMP bere na vědomí návrh grantových programů hlavního města Prahy pro oblast 
adiktologických služeb a pro oblast protidrogových služeb pro městské části. 

Hlasování v 15.30, přítomno 11 členů, pro hlasovalo 11 členů. 
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ad 5. Sekce při PK RHMP 2016 

Sekce primární prevence  
O práci sekce informoval vedoucí sekce J. Žufníček. Sekce probírala grantové řízení MŠMT, každý 
kraj bude moci čerpat 300 tis. Kč na projekty, jejichž realizací bude pověřena příspěvková organizace – 
v hl. m. Praze Centrum sociálních služeb Praha – Pražské centrum primární prevence (PCPP). Tématem 
grantového řízení je bezpečné klima ve školách.  
Projekt bude realizován v následujících oblastech: 

• Vzdělávání (odborné školení Krizová intervence II) 
• Metodické vedení (konference, seminář – třídnické hodiny, supervize) 
• Evaluace (dotazníkové šetření na pražských školách v oblasti PPRCh) 

Národní ústav pro vzdělávání ve spolupráci s Klinikou adiktologie 1. LF UK v Praze spouští pilotní 
Systém výkaznictví a sběru dat v oblasti primární prevence. Dr. Gabrhelík podá o systému více 
informací na pravidelném setkání metodiků prevence z pedagogicko-psychologických poraden. Krajský 
školský koordinátor prevence společně s metodiky prevence a PCPP připraví připomínky tak, aby byl 
systém funkční a využitelný v celé šíři témat rizikového chování.  

Sekce léčby 
Vedoucí sekce M. Richterová Těmínová informovala o průběžných výsledcích mapování psychiatrické 
péče a AT ordinací registrovaných v hl. m. Praze – jedná se o ambulantní psychiatrické ordinace. Do 
části ordinací se nedá dovolat, většina nebere do péče osoby se závislostí. Ani AT ordinace neposkytují 
strukturovaný léčebný program ani pro alkohol, ani pro nealkoholové drogy. Malá část psychiatrů 
přijímá nové klienty do psychiatrické péče. Substituční léčbu poskytují pouze výjimečně. 

Dále informovala o diskusích uvnitř sekce o reformě psychiatrické péče a zapojení adiktologických 
služeb v hl. m. Praze. 

Hl. m. Praha vypsala investiční projekt na sociální bydlení, který je určen především pro městské části 
jako vlastníky bytů. O tomto tématu diskutovala M. Richterová Těmínová s ředitelem odboru 
zdravotnictví, sociální péče a prevence Magistrátu hl. m. Prahy PhDr. T. Klineckým. Na základě tohoto 
jednání považuje za dobré se setkávat nad tímto tématem s kolegy z ostatních služeb, zejména ze služeb 
pro osoby bez domova a duševně nemocné.  

Sekce komunitního bezpečí 
P. Přecechtěl upozornil na nutnost odborně komentovat policejní statistiky, doporučuje, aby se ke 
stávajícím vyjádřil vedoucí sekce J. Badin. Sám se nemohl sekce z pracovních důvodů zúčastnit. 

Sekce připraví statistiku jako přílohu k VZ. 

Úkol: J Badin připraví interpretaci policejních statistik pro přílohu Výroční zprávy o realizaci 
protidrogové politiky hlavního města Prahy v roce 2015. 

Sekce Harm Reduction (HR) 
O jednání sekce informovala N. Janyšková, sekce kontrolovala a doplnila VZ. 
Situace v počtu klientů služeb je stabilní. 

N. Janyšková dále informovala o projektu testování odpadních vod v Moravskoslezském kraji. Na 
začátku dubna zveřejnila média zprávy o tom, že vysoký podíl žáků devátých tříd základních 
škol v Orlové užívá nelegální drogy.1 Objevily se údaje, že jde až o čtvrtinu žáků a problémem 
je především pervitin. Zprávy měly naléhavý charakter upozorňující na celou věc jako na 
závažný společenský problém. 

                                                 
1 např.: https://www.novinky.cz/krimi/399718-ctvrtina-devataku-v-orlove-bere-drogy-vetsinou-pervitin-ukazal-
pruzkum.html, http://ostrava.idnes.cz/reakce-na-vysledky-testovani-devataku-v-orlove-na-drogy-pjs-/ostrava-
zpravy.aspx?c=A160408_080018_ostrava-zpravy_woj, http://tn.nova.cz/clanek/desive-zjisteni-kazdy-ctvrty-
devatak-v-orlove-bere-drogy.html [zobrazeno 2016-06-03] 



4 

 
K této studii a návrhu na následné plošné testování žáků na přítomnost omamných 
a psychotropních látek bylo vydáno společné odborné stanovisko2.  

Výsledky testování na severomoravských školách v posledních týdnech vyvolaly jak zájem 
médií, tak veřejnosti. Ke školám v Orlové a Bohumíně se přidávají další v regionu. V nastalé 
situaci šíření poplašných zpráv o užívání pervitinu a dalších nelegálních drog mezi žáky 
základních škol jsme nuceni zpochybnit zveřejněné metody a výsledky a označit celou akci 
jako dobře připravenou zastrašující kampaň. Ze státního rozpočtu bylo na projekt testování 
drog v odpadních vodách společností Accendo (ACCENDO - Centrum pro vědu a výzkum, 
z.ú.) vynaloženo mnoho milionů korun a prezentace výsledků nyní vyvolává znepokojení co 
do účelnosti vynaložených prostředků. 

Tiskové vyjádření vydávají: 
• národní protidrogový koordinátor, výkonný místopředseda Rady vlády pro koordinaci 

protidrogové politiky (RV KPP) 
• Národní monitorovací středisko pro drogy a závislosti 
• Klinika adiktologie, 1. lékařská fakulta VFN Univerzita Karlova v Praze 
• Česká asociace adiktologů 
• A.N.O. Asociace nestátních organizací poskytujících adiktologické a sociální služby 

pro osoby ohrožené závislostním chováním 
• Oddělení prevence Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy ČR 
• Společnost pro návykové nemoci České lékařské společnosti Jana Evangelisty Purkyně 

Odborné stanovisko uvádí argumenty, které vedou k závěru, že je potřeba výsledky a návrhy 
společnosti Accendo v oblasti testování odpadních vod a žáků škol na drogy a jejich 
metabolity odmítnout jako odborně pochybné a matoucí. Školám ani místním samosprávám se 
za současné situace nedoporučuje jejich realizace. 

K této situaci se sejde dne 28. 6. 2016 Výbor zástupců resortů a institucí a Výbor zástupců 
regionů se zástupci odboru RV KPP a Národního monitorovacího střediska pro drogy a 
drogové záležitosti. 

V 15.50 odešel I. Kačaba, přítomno 10 členů. 

ad 6. Konference a semináře 

 
Termín 
(datum, čas): 

Akce Místo konání 

31. 10. - 1. 11. 
9:00-16:00 

Konference Primární prevence rizikového 
chování 

Klinika adiktologie VFN A 1. LF UK - 
Nová radnice, Mariánské nám. 2, Praha 1 

24. 11. 2016 Konference Proxima Sociale Podolská vodárna, Praha 4 

   

N. Janyšková sdělila pozdě obdrženou informaci o semináři ve Státním zdravotním ústavu na téma 
krátké intervence – ten se uskuteční již ve čtvrtek 16. 6. 2016. Znovu žádá členy komise, aby 
o chystaných akcích podstatných pro oblast závislostí a jejich prevence informovali včas. 

                                                 
2 www.vlada.cz;  www.drogy-info.cz  
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ad 7. Aktuální informace 

• Nové služby v roce 2016 

N. Janyšková v rámci hodnocení plnění Akčního plánu navštívila některé služby – prostory SANANIM 
v Žitné 51, Praha 1, a prostory pro Adiktologické centrum v Praze 12, Těšíkova 986/4, Praha 4 – 
Kamýk. Získání prostor pro umístění adiktologických služeb je velkým úspěchem protidrogové politiky 
hl. m. Prahy ve spolupráci s městskými částmi (MČ). 

Oba prostory jsou velmi příhodně umístěné a vhodné pro rozvoj již provozovaných i zamýšlených 
potřebných adiktologických služeb. 

ZHMP bude rozhodovat dne 16. 6. 2016 o přidělení investiční dotace pro MČ Praha 12, která je nutná 
pro nezbytné stavební úpravy. 

N. Janyšková současně upozornila na nutnost zohlednit tyto nové služby v návrhu rozpočtu HMP pro 
rok 2017 v oblasti prevence před drogami, alkoholem, nikotinem a jinými návykovými látkami. 

• Douda informoval komisi, že stále trvá problém s nalezením náhradních prostor za Centrum 
metadonové substituce ve Španělské ulici – DROP IN -, kde bude provoz ukončen v listopadu 
2016. 

 

V 16.15 odešel předseda komise R. Lacko a I. Douda, přítomno 8 členů, komise není schopna se 
usnášet. 

Dále probíhaly diskuse o nutnosti správné interpretace dat, zejména v oficiálních sděleních, o vývoji 
drogové kriminality a profilu uživatelů drog, jejichž kriminální kariéra mnohdy přesahuje kariéru 
drogovou, jejichž směřování je často nastartováno situací v původní rodině. Proto je důležité situaci 
v oblasti závislostí řešit komplexně. 

 
 
 
 
Jednání bylo ukončeno v 16.40 hod. 
 
 
 
 
 
Zápis ověřila: 
 
 
 
 .................................................. .................................................. 

 Mgr. Kateřina Halfarová Ing. Radek Lacko 
 členka PK RHMP předseda PK RHMP 


